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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Osoby povinné poskytnout součinnost správci
konkursní podstaty
Relativně novým ustanovením v zákoně o konkursu a vyrovnání (dále jen zákon), je ustanovení
upravující problematiku součinnosti poskytovanou správci konkursní podstaty. Tato ustanovení
vstoupila v účinnost od května roku 2000 a konečně tak vyřešila dlouho nevyjasněný problém, kdo a
jak je součinnost správci podstaty povinen poskytnout.
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Povinnost součinnosti je uložena orgánům veřejné správy, zejména finančním úřadům, katastrálním
úřadům, orgánům evidujícím motorová vozidla a jiným orgánům státní správy, jakož i notářům,
Středisku cenných papírů, bankám, provozovatelům telekomunikačních služeb, poštám a jiným
osobám, které se zabývají přepravou zásilek, pojišťovnám, vydavatelům tisku a dopravcům. Pokud to
orgány a osoby, od nichž vyžaduje součinnost, vyžadují, je správce povinen doložit, že byl ustaven
správcem.

Součinnost, kterou jsou výše jmenovaní poskytnout na základě písemné žádosti správce, spočívá
jednak v tom, že orgány a osoby v něm uvedené poskytují správci údaje o majetku dlužníka či úpadce
(dále jen dlužník) a některé další údaje, které jsou nutné pro výkon správy, a to ve stejném rozsahu,
v jakém by je poskytly přímo dlužníku a také v tom, že orgány a osoby v něm uvedené, které mají u
sebe listiny nebo jiné věci, jež mohou sloužit ke zjištění dlužníkova majetku, jsou povinny je bez
zbytečného odkladu vydat nebo zapůjčit správci.

Zákon obsahuje demonstrativní vymezení, co se v některých případech považuje za poskytnutí
součinnosti. V této souvislosti jsou např. banky povinny sdělit správci čísla dlužníkových účtů a
informovat jej o stavech těchto účtů a pohybech; jsou též povinny informovat správce a podat
informace o dlužníkových úschovách a vkladních knížkách. Pošta a jiné osoby, které se zabývají
přepravou zásilek, jsou povinny informovat správce o dlužníkových doručovacích místech, rozsahu a
povaze doručovaných zásilek a úhrnu peněžních prostředků, které dlužník přijímá jejich
prostřednictvím. Povinnost součinnosti mají i provozovatelé telekomunikačních služeb, kteří jsou
povinni oznámit správci podstaty údaje o dlužníkových telefonních, dálnopisných, telefaxových a
jiných elektronických stanicích a adresách, které nejsou uvedeny v dostupných seznamech a také
pojišťovny, jež musí sdělit správci údaje o dlužníkových pojistných smlouvách a pojistných plněních.
Pro vydavatele tisku povinnost součinnosti znamená, že je jim uložena povinnost sdělit správci údaje
o inzerci, která se týká dlužníkova majetku. Dopravci jsou zase povinni sdělit správci údaje o
přepravovaném dlužníkově nákladu a jeho příjemci.

Součinnost jsou třetí osoby povinny správci poskytnout bez zbytečného odkladu. Zákon nesplnění
této povinnosti sankcionuje a stanoví, že pokud tyto osoby svou povinnost nesplní, odpovídají
věřitelům za škodu, která tím věřitelům vznikne.
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